
pedia, den frie encyklopædi
(Omdirigeret fra Halloween)
 "Halloween" omdirigeres hertil. For anden betydning, se Halloween (flertydig).

Allehelgensaften markeres ofte med levende lys på gravsteder. Foto af allehelgensaften på en kirkegård i Polen.
Allehelgensaften[fn 1] eller Halloween[1][fn 2] fejres hvert år den 31. oktober, og den første søndag i november er allehelgensdag[fn 3]. Allehelgensdag markeres i folkekirkens gudstjeneste. På allehelgensdag tændes der typisk lys, og man fejrer troens forbilleder og mindes de døde. I nogle kirker oplæses navnene på de sognebørn, der er døde i løbet af året.

Ifølge folketroen er allehelgensaften den aften, hvor hekse, genfærd og mørkets magter er løse for at vanære og håne de helgener, der festligholdes på allehelgensdag.

Højtiden halloween, der har sit afsæt i de engelsksprogede lande, fejres efter traditionen den 31. oktober.[2][3]

Historisk
Allehelgensdag, den 1. november, blev indført som helligdag i den katolske kirke omkring år 610 af pave Bonifatius 4. for at mindes alle, som var udnævnt til martyrer af kirken. I år 998 blev alle sjæles dag indført som en mindedag til alle døde hvor man kunne bede for at tiden i skærsilden ikke måtte blive for lang. [4]

Efter reformationen blev de to dage i Danmark lagt sammen til én mindedag for alle kristne, der var døde på grund af deres tro. Under Christian 7. blev allehelgensdag flyttet fra 1. november til den første søndag i november ved helligdagsreformen af 1770.

Mindedagen er i det 21. århundrede ved at vinde indpas i dansk kultur igen under det amerikanske navn halloween. I dag markeres dagen i Danmark nærmest efter amerikansk model.

Allehelgensaften blev til som samhain, en hedensk højtid blandt kelterne i Irland og Storbritannien.[5] I 1800-tallet blev traditionen taget med til Nordamerika af irske og skotske immigranter, som tog deres traditioner med sig. Den gang begyndte dagen ved solopgang, ifølge kirken og den florentinske kalender.

Etymologi
Ordet halloween eller halloween (" helgensaften "  ) er af kristen oprindelse ;  et udtryk svarende til "All Hallows Eve" er attesteret på gammelengelsk .  Ordet hallowe[']en kommer fra den skotske form af All Hallows' Eve (aftenen før All Hallows' Day ): selv er det skotske udtryk for "aften" eller "aften",  og er kontraheret med e'en eller een ;  (Alle) Hallow(s) E(v)en blev til Hallowe'en .

Allehelgensaften i engelsksprogede lande (halloween)

Et udhulet græskar udskåret som et ansigt er symbolet på halloween.

Amerikansk postkort fra 1904. Pigen prøver at se i spejlet, hvem hun bliver gift med.
Ordet halloween er en sammentrækning af All Hallow's Eve på skotsk, da det er aftenen før All Hallows' Day (allehelgensdag). Helligdagen var en dag med hedenske traditioner og festligheder i en række nordeuropæiske lande, til paverne pave Gregor 3. og pave Gregor 4. flyttede den gamle kristne allehelgensdagsfest fra den 13. maj til den 1. november.

I hedensk tid var halloween en overgangsfest forbundet med overnaturlige kræfter indsvøbt i efterårståge. Aftenen egner sig især til at fremsætte spådomme, og elverfolk optræder hyppigt i sagnene. Romerske festdage som Feralia (21. februar) og Pomona (egentlig gudinde for æbler og træer; hendes navn kom af latin poma = æble [6]) smeltede sammen med den keltiske nytårsfejrng. På Feralia kunne man se de døde 
og tale med dem,[7] mens Pomona handlede om frugtbarhed og genfødsel. I italiensk folkeminde hed det, at natten til 1. november vender de døde tilbage og går gennem gaderne i lange processioner. De bærer lys og opsøger hjemstedet. De efterladte har derfor redt senge op og sat mad og drikke frem. Den skik genkendes fra sagn om åsgårdsreien i Norge. I middelalderen satte man til allehelgensaften mad ud til 
fattige børn, der til gengæld skulle bede for giverens døde slægtninge. Her er muligvis baggrunden for dagens trick or treat.[8]

Kirken har gjort meget for at bekæmpe den hedenske tradition. Protestantiske lande har prøvet at gøre 31. oktober til "reformationsdag".

Halloween kan minde om fastelavn i Danmark, hvor børn klæder sig ud og går rundt og banker på naboernes døre for at få slik. I USA siger børnene trick or treat ("ballade eller slik"). De traditionelle halloween-farver er sort og orange.[9]

Græskarlygterne
En af de mest kendte halloween-skikke er at udskære orange græskar (pumpkins) med skræmmende ansigter og bruge dem som lygter, Jack o' Lanterns. Stingy Jack (= Nærige Jack) er et irsk sagn om en, som narrede djævelen flere gange. Jacks første møde med djævelen var på en pub. I håb om at få djævelen til at betale for sin drink, bad Jack djævelen om at forvandle sig til en mønt. Djævelen skulle vise sig og gik 
i fælden og blev omgående lagt i Jacks lomme sammen med et kors, der forhindrede ham i at ophæve forvandlingen. Dernæst lovede han ikke at gøre krav på Jacks sjæl, når Jack døde. Ejheller skulle han genere ham i et helt år, hvis bare Jack løslod ham.

Djævelen lod sig lige fuldt narre af Jack til at plukke æbler fra et træ. Jack skar et kors i træstammen, så djævelen var afskåret fra at klatre ned igen. Denne gang måtte djævelen love ikke at genere Jack i ti år, hvis Jack slap ham ned igen. Så da Jack døde, kom han hverken til himmelen eller helvede. Gud ville ikke have ham ind i himmelen, og djævelen havde lovet ikke at gøre krav på hans sjæl; dermed var begge veje 
stængt. Djævelen - ikke Gud - gav ham dog et stykke kul, så han kunne se i mørket. Jack lagde kulstykket ind i en udskåret majroe, som så tjente til lygte. Derfor kaldes lygterne Jack-O'-Lanterns på engelsk som er forkortelse for Jack of the lantern. Jack selv måtte vandre hvileløst omkring på jorden for evig tid.[10]

Begrebet Halloween i Danmark
Den amerikanske halloween begyndte at vinde popularitet i Danmark, da Ekstra Bladet i 1998 tog initiativet til det første af en række årlige halloween-arrangementer i Scala, med gyserfilm-maratoner, premie for bedste udklædning m.v.[11]

I år 2000 begyndte legetøjskæden Fætter BR at sælge halloween-udstyr, og i 2006 begyndte Tivoli at holde halloween-åbent i efterårsferien med græskar, hekselandsby osv. I 2008 deltog 264.000 mennesker i Tivolis halloween-arrangement, hvilket gjorde efterårsferien til Tivolis mest besøgte periode.[11] Senere begyndte også Legoland, Fårup Sommerland, Djurs Sommerland og BonBon-Land at bruge temaet i 
efterårsferien, svarende til, at forlystelsesparker i USA gør meget ud af deres halloween-dage, under navne som Fright Feast, Halloweekends, Scarowind, etc.

I den katolske kirke er allehelgensdag den 1. november, hvorimod det er første søndag i november i den norske og i den danske folkekirke. Den foregående dag er allehelgensaften. Halloween følger den katolske kirkes datoer, hvor begivenheden strækker sig fra 31. oktober om aftenen til 1. november.

Halloweens popularitet i Danmark kan direkte måles i den nationale græskarproduktion, der i løbet af få år steg til 400.000 i 2008,[12] og i 2015 var nået op på 800.000 græskar

Halloween or Hallowe'en[7][8] (less commonly known as Allhalloween,[9] All Hallows' Eve,[10] or All Saints' Eve)[11] is a celebration observed in many countries on 31 October, the eve of the 
Western Christian feast of All Hallows' Day. It is at the beginning of the observance of Allhallowtide,[12] the time in the liturgical year dedicated to remembering the dead, including saints 
(hallows), martyrs, and all the faithful departed.[3][13][14][15] In popular culture, the day has become a celebration of horror, being associated with the macabre and supernatural.[16]
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Gudstjeneste:
Mindes de døde
Takke for dem
Samles om HÅBET

Indre Missions Undervisningsvideoer
Find flere videoer på imedia.dk

Samtaleark til videoen «Halloween og Alle Helgen»
- når de levende fokuserer på de døde.

      Halloween i Danmark i dag

Indført mest som en ny mulighed for at øge 
salget, men gir også børnene en «fastelavn» 
mere.

Hvorfor opsøger mange - også voksne - gyset?

I interviews mm kommer svaret typisk i en af tre 
grupper:

-  «Det er bare for sjov! Vi skal hygge os og feste 
   lidt!»
- «Når jeg blir bange, så føler jeg, at jeg lever!»
- «Det hjælper mig til at håndtere den angst, der 
   skyldes noget virkeligt».

     Halloweens oprindelse

Går nok tilbage til en 2.000 år gammel keltisk 
høstfest og nytårsfest «Samhain». Mange keltere 
blev kristne fra år 300 og frem. Langt senere 
emigrerede en del til Amerika og tog traditionen 
med sig: dels som
«Thanksgiving» (takkefest til Gud; samling for 
hele familien) 4. tirsdag i november og dels som 
«Halloween».

     Halloween i kirken
              = Alle Helgen

Da Gud skabte verden, satte han sol og måne til 
bl.a. at fastsætte festtider (1 Mos 1,14).
Igennem hele GT ser vi, at fester spiller en 
afgørende rolle for Guds plan med sit folks trosliv. 
Så fester i forbindelse med høst og årstider har 
Gud lagt ned i os mennesker ved skabelsen. 
Derfor findes de i de fleste religioner. Når 
kristendommen kom til nye områder, fyldte den 
derfor GUD i de gamle fester.

Kirkens oprindelige fejring af Halloween 
[»hallow» = «hellig»]:
31/10 om aftenen: lystænding
1/11: Alle Helgens dag: helgener mindes
2/11: Alle sjæles dag: alle afdøde kristne mindes.

I Danmark i dag:
Ikke-kirkelige halloween: 31/10.
Kirkens Alle Helgen: Første søndag i november.

Helgener:

Santa Claus (Julemanden) er en af de tidligste 
helgener: en biskop, der i hemmelighed om natten 
smed pengegaver ind til fattige.
Senere helgener er fx Frans af Assisi og Irlands 
Sankt Patrick.

I den tidlige kirke (fx den katolske 
middelalderkirke) blev helgener defineret som en 
hellig nu afdød person, hvorigennem der skete 
mirakler. En sådan helgen kan tale din sag foran 
Gud og således skaffe dig bønhørelse.

Luther gjorde op med alle former for mellemmænd 
mellem mig og Gud. I den lutherske tradition kan 
helgener måske ses som vinduer, vi kan se noget 
af Gud igennem. Men vores primære måde at se 
Gud på, er altid gennem hans Ord i Bibelen.

Alle helgens-gudstjeneste:
Mindes de døde. Takke for dem. 
Samles om HÅBET!

«Mellemtilstanden» mellem død og opstandelse:
efter døden «sover» vi hos Gud. Matt 9,23-25; 
ApG 7,60; Matt 22,29-33.

De døde bliver IKKE til ånder, vi kan kontakte og 
spørge om råd. 5 Mos 18,10-11. Det folk kommer i 
kontakt med gennem fx spiritisme, er onde ånder, 
der spiller afdøde personer for at lokke dem ind i 
deres magt. 2 Kor 11,13-14: Satan kan forklæde 
sig selv som en lysende engel!

Til eftertanke/samtale:

Tiltrækkes du af ”gyset” – ved halloween, i bøger 
og film, osv… ?

Kirkens og dens aktives forhold til den danske 
Halloween:
- Skal vi tage det ind og fylde det med 

kristent indhold?
- Skal vi afvise det /advare imod det?
- Skal vi bare lege lidt med og ellers ikke 

gøre noget?
- Skal vi prøve at ”tie det ihjel”?
- Skal vi noget femte? ? ?

Hvad bruger du Alle Helgen til? 

Tiltrækkes du af ”gyset” – ved halloween, i bøger og film, osv… ?

Kirkens og dens aktives forhold til den danske Halloween:
- Skal vi tage det ind og fylde det med kristent indhold?
- Skal vi afvise det /advare imod det?
- Skal vi bare lege lidt med og ellers ikke gøre noget?
- Skal vi prøve at ”tie det ihjel”?
- Skal vi noget femte? ? ?

Hvad bruger du Alle Helgen til? 


